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مرحله طناب کشی 

تحرکات مشکوک

برجام مُرد، زنده باد توافق جدید

»اگر طرف آمریکایی از خود انعطاف 
نشان دهد ایران آمادگی دارد تا وارد 
مرحله اعلام توافق شود«؛ اظهارنظر 
اخیر وزیر امور خارجه کشورمان که به 
نظر می رسد ایران دو گام جلو و یک 
گام به عقب می رود و می خواهد ببیند 
هنوز پرونده هسته ای برای امتیازگیری 
ظرفیت باقیمانده ای دارد و نمی خواهد 
این تلقی ایجاد شود که دیگر کار تمام 
است و پرونده بسته شود. ایران به نحوی 
عمل می کند که هنوز علاقه مندی و 
تمایل طرف های مقابل نسبت به احیا 
بخشی  درواقع  باشد.  داشته  وجود 
از چیزهایی که مورد اختلاف بوده را 
می پذیرد و انعطاف نشان می دهد. در 
مورد تضمین ها، نحوه آزادسازی دارایی ها 
و چگونگی لیست سپاه و همچنین مسائل 
پادمانی که مورد اختلاف ایران و آژانس 
هست، راه حل های میانی که قابل مذاکره 
باشد، ارائه می دهد. بنابراین ما در مقطعی 
هستیم که به نظر می رسد نه جواب مثبت 
و نه جواب منفی است ولی جوری جواب 
داده می شود که طرف مقابل احساس کند 
ایران واقعا یک انعطافی نشان داده است 
ولی همان طور که آقای امیرعبداللهیان 
گفت انتظار ایران این است که طرف مقابل 
هم از خود انعطاف نشان دهد. درحقیقت 

دو طرف در مرحله طناب کشی هستند 
که کدام یک می تواند بیشتر امتیاز بگیرد 
و آیا محلی برای امتیازگیری هست. ولی 
واقعیت این است که یکی از دو طرف 
نمی خواهد موضوع خاتمه یافته نه منفی 
و نه مثبت تلقی شود. از آنجا که همیشه 
گفته ام گزینه بعدی یا آلترناتیو عدم 
احیا برای هر دو طرف سنگین است و 
هیچکدام از دو طرف نمی خواهد فعلا 
وارد آن فاز شود. از طرف دیگر سپتامبر 
اجلاس آژانس است و ایران نمی خواهد 
آژانس، گزارش تند منفی صادر کند. چون 
قطعنامه این بار شورای حکام می تواند 
تند باشد اگر ایران با آژانس به یک جایی 
نرسد. چه برجام احیا شود و با طرفین به 
جایی برسد یا نرسد، مساله اختلاف ایران 
با آژانس اگر حل و فصل نشود و راهی 
پیدا نکنند، در اجلاس بعدی قطعنامه 
تندی علیه ایران خواهد بود. بنابراین 
ایران حواسش به این موضوع هست 
و نمی خواهد آن قطعنامه صادر شود. 
اما در دیپلماسی آخرین جواب تقریبا 
وجود ندارد و دیپلماسی یعنی هنر بازی با 
امکانات و ادامه دیپلماسی. اگر مناسبات 
دیپلماسی را قطع کنید به معنای شکست 
دیپلماسی است. بنابراین خود مهلت 
دادن یعنی قابل انعطاف بودن؛ یعنی 
ایران پیشنهادات سازنده ای داشته که 
امیدوارکننده و شایسته بررسی است 
پس راهی باز می کنند که دوباره بتوان 

مذاکرات را ادامه داد. 

اطلاعاتی  و  امنیتی  سیستم های 
آمریکا و... برای اینکه هدف و مقصود 
علیه  نظامی  اقدام  قالب  در  نظامی 
افکار  ابتدا  را توجیه کنند  کشوری 
عمومی را از لحاظ ذهنی و روانی آماده 
می کنند. بر همین اساس تهدید به ترور 
یا ربایش مسیح علی نژاد، ترور جان بولتن 
و کاردکشی سلمان رشدی در چنین 
فضایی معنی و مفهوم قابل تامل دارد. 
بنابراین خوشحالی برخی بدون در نظر 
گرفتن تاکتیک روانی سیستم امنیتی 
و اطلاعاتی آمریکا، نگران کننده ا ست. 
بنابراین در خصوص اتفاقات پشت سر هم 
اخیر، نباید بر اساس شور و احساسات، 
هیجان واکنش و موضع گیری داشت. 

تبارشناسی چنین  با  باید  مسئولان 
.، آن را  . اقداماتی از سوی آمریکا و.
نشانه ای از توطئه ای احتمالی به حساب 
آورند. پیامِ  های و هوی برخی رسانه ها 
نشانه این است که تحلیل و تفسیر 
درستی از سناریوی طراحی شده علیه 
ایران ندارند. بنابراین  های و هوی های 
اینچنینی بازی دلخواه در زمین آنان 
است تا بتوانند از فرصت چنین فضایی 
علیه ایران استفاده کنند اینکه سلمان 
رشدی 33 سال تحت تدابیر امنیتی 
بوده است بعد به ناگاه توسط جوان 
نامعلوم الحال 24 ساله متولد آمریکا، 
کارد  آجین می شود، نشان دهنده نقشه ای 
شوم است. متأسفانه عده ای هم در داخل 
چنین اتفاقاتی را به فال نیک گرفته و 
آن را برهم زننده توافق احتمالی برجام 
می دانند خلاصه کلام این که تحرکات 

اخیر آمریکا مشکوک است. 

من به علل و عواملی که سعی می کنم به اختصار 
کلام توضیح دهم، امیدوارم و دعا می کنم که 
جمهوری اسلامی ایران، مذاکره کنندگان و تصمیم 
گیران هسته ای اش، هرگز به توافق هسته ای سال 
2015 میلادی و 1394 خورشیدی برنگردند و زیر 
بار بازگشت ایران به برجام نروند. معنی این حرف این 
نیست که برجام امضا شده در سال 1394 را منفی یا 
بد یا به زیان جمهوری اسلامی می دانستم، به هیچ 
وجه. آن برجامی که آقای ظریف در دولت آقای 
روحانی امضا کرد، یک توافق کاملا شرافتمندانه بود 
که در بهترین شرایطی که ممکن بود امضا شود، امضا 
شد. نشانه ها و بینه های بسیار متعددی برای صحت 
این حرف دارم از جمله اینکه خود دولت آمریکا این 
قرارداد را به زیان جمهوری اسلامی می دانست و 
با این بهانه که این قرارداد اولا، جامع نیست یعنی 
شامل بحث های موشکی ایران و شامل حضور ایران 
در منطقه خاورمیانه نمی شود و ثانیا، زمانش کوتاه 
است، از آن خارج شد و خود اینکه ایالات متحده 
نتوانست جامعه جهانی و نظام بین المللی را از نظر 
اخلاقی و حقوقی با خودش همراه کند و نتوانست 
از مکانیسم ماشه استفاده کند، نشان می دهد که 
چقدر آن قرارداد و رفتاری که جمهوری اسلامی 
چه در دوران اجرای برجام و چه یکسال بعد از زیر 
پا گذاشتنش توسط دولت ایالات متحده آمریکا در 
پیش گرفت، درست بوده است. اما واقعیت قضیه 
این است که آن برجام در سال های 2018 و 2019 
میلادی توسط بلدوزری که ایالات متحده آمریکا با 
آن از روی این قرارداد رد شد، مُرد و از بین رفت. یک 
فیلسوف یونانی به نام هراکلیس می گوید یک کودک 
هرگز دوبار در یک رودخانه شنا نمی کند. چون دفعه 
دوم دیگر نه آن کودک، کودک سابق است و نه آن 
رودخانه، رودخانه اولی است. این مثال سمبلیک در 
مورد هر چیزی کار نکند در مورد برجام کاملا کار 
می کند. هم شرایط بین المللی، هم قدرت رو به افول 
ایالات متحده آمریکا و هم قدرت رو به عروج ایران 
که عمده اش از طریق زنده ماندن اقتصاد ایران تحقق 
پیدا کرده، دیگر به ما اجازه نمی دهد و نباید بدهد که 
ما برجام را عینا امضا کنیم. منظورم از امضاکردن 
عینا برجام و برگشت به برجام که از آن بری هستم 
و توصیه می کنم اتفاق نیفتد این است که ما به هیچ 
قیمتی نباید اجازه دهیم که بخش اصلی اورانیوم 
غنی شده ظرف دو، سه سال اخیر از ایران خارج 
شود. من با همه مشکلات معیشتی و همه مسائل 
ملت ایران به خوبی آشنا هستم و خودم آن را تئوریزه 
می کنم و تئوریسن این مشکلات هستم. اما در این 
مورد دو ملاحظه دارم و می خواهم بگویم اینطور 
تصور نشود که من با شکم سیر و از سر درک نکردن 
دردها و آلام ملت ایران دارم این حرف را می زنم و 

این پیشنهاد را می کنم یا در برج عاج نشسته ام. ما 
هدفمان از هرگونه مصالحه توافق هسته ای این باید 
باشد که اولا، امنیت ایران را ارتقا دهد یا از اینکه 
هست بدتر نکند و ثانیا، از نظر اقتصادی بخشی از 
آلام و دردهای ملت ایران را کم کند. اما هیچکدام از 
این دو با احیای کامل برجام و خارج شدن اورانیوم 
غنی شده از ایران تحقق پیدا نخواهد کرد. آن برجام 
مرده دیگر هیچکدام از این دو را به ما نخواهد داد. 
ما در پنج سال گذشته یکبار دیگر و برای صدمین 
بار برایمان ثابت شد که اغلب و طبق گفته آقای 
هاشم پسران حداقل چهار پنجم مسائل اقتصادی 
ایران هیچ ربطی به مسائل بین المللی و خارجی 
کشور ندارد، همان طور که در منتهای مقاومتمان 
در برابر خروج ایالات متحده از برجام ثابت کردیم. 
می دانید که اقتصاد ایران همزمان هم دچار بدترین 
تحریم های تاریخ شد و هم دچار بدترین پاندمی که 
در تاریخ بشر بی نظیر بود یا حداقل در اقتصاد ایران 
دیده نشده بود، بدان گرفتار آمد. یعنی هر دوتا با هم 
موقعیت ایران را در دنیا بی همتا کرد. هیچ کشور 
دیگری در دنیا همزمان به این دو بحران و مشکل 
دچار نبود و نشد. و ما با وجود این، از بهار 1399 
تا الان، بی وقفه و پی درپی 9 فصل پی درپی رشد 
اقتصادی مثبت با نفت یا بدون نفت، با صادرات یا 
بدون صادرات داشتیم. این درحالی است که نه 
نرخ بیکاری و نه رشد اقتصادی بدتر شده و ما در 
شهریور 1400 طبق آمارهای رسمی بانک مرکزی 
که به شدت بدان اعتماد دارم، از رکورد تاریخی تولید 
ناخالص داخلی ایران در سال 1396 عبور کردیم. 
یعنی در شهریور 1400 حجم تولید ناخالص داخلی 
ایران از پایان سال 96 جلو زد. رشد صنعتی ایران نیز 
خیلی وقت بود که جلوتر زده بود. اگر الان مسائل 
اقتصادی ایران را بخواهیم در دو، سه مشکل بزرگ 
خلاصه کنیم؛ اولی، تورم دومی، فساد و سومی، فقدان 
بهره وری سرمایه گذاری در ایران است و هیچکدام 
اینها به تحریم ربط ندارد. نه فساد و نه مساله تورم، 
مساله برجام است که با ورود به برجام مساله تورم 
حل شود و نه فساد می تواند با احیای برجام کاهش 
پیدا کند بلکه به شدت بدتر خواهد شد و نه فقدان 
بهره وری اقتصادی و فرار سرمایه حل خواهد شد. 
بالاترین امواج فرار سرمایه در 15 سال اخیر متعلق 
به سال های 1394 تا 96 است که اتفاقا برجام درحال 
احیا و اجرا بود. نگرانی و ناراحتی و ترسم از این است 
که برجام امضا شود، ما اورانیوم غنی شده مان را بیرون 
بدهیم و برود و بعد از حدود یکسال ملت ایران متوجه 
شود که  ای داد بیداد، همه مسائل ایران به روش 
حکمرانی اقتصادی مربوط بوده. اینکه دولت باید 
جلوی نقدینگی و غیره را بگیرد. بزرگ ترین خطر 
امنیتی ایران همان طور که دیروز وزیر اطلاعات در 
مصاحبه ای روشن گفت اولویت اول ایران به لحاظ 
امنیت مقابله با تحرکات اسرائیل به لحاظ امنیتی 
در ایران است که بخشی تبلیغات و بخشی هم واقعی 
است و می بینید که طی سه، چهار سال اخیر در ایران 

زیاد شده است. اگر اورانیوم های غنی شده از ایران 
بیرون برود، اسرائیلی ها برای خرابکاری امنیتی 
و حتی حمله نظامی مستقیم به ایران جریح تر 
می شوند تا اینکه این اورانیوم نباشد. من نمی گویم 
که خطر حمله نظامی اسرائیل به ایران بالا یا پایین 
است بلکه می گویم خروج اورانیوم غنی شده از 
ایران این احتمال را بیشتر می کند. و ما می دانیم که 
اسرائیلی ها به هیچ قید و بند بین المللی مقید نیستند 
اگر بخواهند تصمیمی بگیرند و به هیچ چیزی به نام 
قرارداد و... که نه در قاموس و قدرت ایالات متحده و 
نه در اسرائیل هست. از آنجایی مجموعه رفتار دولت 
فعلی ایالات متحده آمریکا به ما این خطر را گوشزد 
می کند که ممکن است برنده انتخابات بعدی کنگره 
در پاییز امسال و ریاست جمهوری آمریکا در دو 
سال آینده، جمهوریخواهان باشند و آنها در خروج 
از برجام تردید نخواهند کرد، به هیچ وجه مصلحت 
جمهوری اسلامی و ملت ایران نیست که ما برجام 
را به شکلی که در تصادف با بلدوزر ایالات متحده 
آمریکا فوت شده، بخواهیم دوباره احیا کنیم. چیزی 
که من ممکن است پیشنهاد کنم یک توافق موقت 
جدید است که خیلی امیدوارم الان راجع به این در 
ایران صحبت شود و ظرف چند روز آینده امضا شود 
که چنین توافقی بسیار عالی خواهد بود. هر توافقی 
که منجر به خروج اورانیوم غنی شده از ایران نشود 
ولو به قیمت توقف غنی سازی از الان به بعد، از نظر 
من بسیار عالی است. برای اینکه مهم ترین ویژگی 
این اورانیوم غنی شده، بازدارندگی شان است و ما 
نشان دادیم و ثابت شد که بازدارندگی امضای توافق 
هسته ای صفر است در حالی که خود اورانیوم غنی 
شده، بازدارندگی به مراتب بیشتری دارد. یکبار 
دیگر می خواهم بگویم که خود قدرت از عکس 
قدرت بسیار بیشتر حافظ منافع ایران است. اصرار 
دارم که یقین کنید دارم راجع به ملت ایران صحبت 
می کنم. نگران این هستم که با برگشت به برجام 
هم از نظر امنیتی وضعمان خراب شود، هم موقتا 
به یک مقدار دلار نفتی بادآورده دست پیدا کنیم 
و این فساد را بیشتر و بازدهی اقتصادی را کمتر و 
به تولید داخلی آسیب بزند و روند احیای اقتصادی 
ایران که الان امضا شده و رشد صنعتی و رشد 
خدمات و کشاورزی در آن مثبت است از بین برود 
و دو سال آینده دولت آمریکا شروع به دبه درآوردن 
کند چنانچه از طریق تحلیلی که کردند که چرا به 
سلمان رشدی چاقو زدند، و بهانه هم کم نیست، هر 
روز ممکن است به یک بهانه ای بگویند قرارداد لغو 
شده و ما به حالت سابق برمی گردیم. از این رو بسیار 
موافقم که دیگر به برجام برنگردیم چون برجام یک 
موجود مرده است و در عین حال بسیار امیدوارم که 
به یک توافق تازه برسیم. توافقی که مستلزم رعایت 
منافع و مصالح واقعی ملت ایران در جهت حفظ 
اورانیوم غنی شده موجود باشد و هرگونه مصالحه ای 
که از الان به بعد جمهوری اسلامی می خواهد بکند 

و بسیار هم عالی خواهد بود. 

یوسف مولایی
استاد دانشگاه

امید فراغت
روزنامه نگار

سعید لیلاز
اقتصاددان

صفحه 3

 مقصر جلوه دادن 
 دولت گذشته را 
متوقف کنید
     اصولگرایانی که 
 در  مجلس و دولت هستند 
     نماینده همه 
    اصولگرایان نیستند

      داریوش قنبری:  
      در دولت آقای روحانی آقای جهانگیری به عنوان 

      فرمانده تیم اقتصادی همه چیز را به خوبی مدیریت    
     می کرد، اما در دولت فعلی هنوز معلوم نیست که     

    فرماندهی اقتصادی دولت با چه کسی است    
صفحه 3

آرمان ملی : نباید فراموش کرد روحانی در آخرین سخنرانی هایش در جایگاه 
رئیس جمهور چنین گفته بود که: » اگر اصل 60 قانون اساسی حاکم بود و لطمه 

نمی خورد، چون در اوایل آذر لطمه خورد و اگر 11 آذر نداشتیم و اصل 60 
ایستاده بود و همه به اصل 113 احترام می گذاشتند در ماه اسفند 

)1399( تحریم مردم برداشته شده بود و امروز مردم می دیدند 
چه شرایطی بر کشور حاکم بود ...

رئیس قوه قضائیه: 
 روزنه های فساد در مجموعه خودمان را 

مسدود کنیم 
آرمان ملی: روز گذشته اصحاب رسانه مهمان رئیس قوه قضائیه بودند. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در دیدار با اصحاب رسانه گفت 
: معتقدم ما در قوه قضائیه و شما اصحاب رسانه در رسانه های خود ضمن 
آنکه باید به فساد دیگران و دستگاه های دیگر توجه داشته باشیم، نباید از 
خودمان غافل شویم و ضروری است روزنه های فساد در مجموعه خودمان را 
نیز مسدود کنیم.  وی تصریح کرد: باید از این فرصت هم اندیشی ها و نشست 
و برخاست ها برای نصیحت همدیگر بهره بگیریم؛ من خودم شخصاً نقد و 
نصیحت را بیشتر از تعریف و تمجید پذیرا هستم. اژه ای گفت: شما اصحاب 
رسانه می توانید با »مرکز رسانه قوه قضائیه« و »مرکز توسعه حل اختلاف 
دستگاه قضائی« نشست های هم اندیشی برگزار کنید و با ارائه ایده ها و 
طرح های خود در راستای تشکیل شوراهای حل اختلاف ویژه رسانه ها در 
بخش های مختلف و تخصصی رسانه ای اعم از رسانه های مکتوب، فضای 
مجازی و غیره، به ما یاری رسانید و من نیز از این موضوع استقبال و شما را 
در این قضیه حمایت می کنم. تاکید رئیس قوه قضائیه بر نقش رسانه ها در 
پیشگیری از وقوع جرم و آگاهی بخشی حقوقی و قضائی به مردم بخشی 
از این مراسم بود. اژه ای گفت: قطعاً برای حفظ امنیت روانی مردم باید با 
سارقان و مجرمان برخورد قاطعانه و عبرت آموز انجام داد؛ اما از سویی 
دیگر باید توجه کنیم جوانی که محکوم می شود و به زندان می رود، زندگی 
اجتماعی آینده اش به طور کامل تحت تاثیر قرار می گیرد؛ در اینجاست 
که اصحاب رسانه می توانند ورود کنند و به ما برای تفکیک میان مجازات 
محکومان و مجرمان در راستای حفظ امنیت روانی جامعه و جلوگیری از 
ایجاد تبعات سوء در زندگی اجتماعی آینده محکومان، راهکار ارائه دهند. 
تاکید رئیس دستگاه قضا بر ضرورت حمایت همه جانبه از فعالان اقتصادی 
سالم و مولدّ هم مورد توجه بود . رئیس قوه قضائیه گفت: من با توجه به 
شناختی که در این موضوع دارم تصریح می کنم که بخشی از شعارها ناظر 
بر اینکه اجازه فعالیت به فعالان اقتصادی داده نمی شود، صرفاً فضاسازی 
است تا برخورد قانونی با مفسدان صورت نگیرد. وی افزود: البته برخی از 
این سخنان و گزاره ها مقرون به واقعیت و صحت است. وی گفت : این جا نیز 
ضرورت تفکیک موضوع وجود دارد، تا هم از فعالان اقتصادی سالم و مولدّ 
حمایت شود و هم با مفسدان و متخلفان که تسهیلات کلان بانکی را در 
امور غیرمولدّ و سوداگرانه صرف می کنند، برخورد قانونی و قضائی صورت 
گیرد. رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: در اینجا نیز نقش تبیین و روشنگری 

رسانه ها حائز اهمیت است.

معاون اول رئیس جمهور: 

 برای حل چالش ها باید بر ایده ها، مدیریت 
و سرمایه های مردمی تکیه کنیم

آرمان ملی: معاون اول رئیس جمهور با ترسیم شرایط و اوضاع 
کشور در زمان آغاز به کار دولت سیزدهم، از مصرف تنخواهی 
که باید در طول سال هزینه می شد ظرف چند ماه توسط دولت 
دوازدهم و صرف و 8 میلیارد دلار ارز ترجیحی که برای سال 1400 
درنظر گرفته شده بود، ظرف همان ماه ها توسط دولت قبل به 
عنوان عواملی یاد کرد که شرایط بسیار سختی را پیش روی دولت 
قرار داد. محمد مخبر در نشستی با حضور اعضای شورای تبیین 
مواضع بسیج دانشجویی که پیش از ظهر دیروز )دوشنبه( برگزار 
شد، با تاکید بر اینکه برای حل چالش ها و مشکلات کشور باید به 
منابع، ایده ها، مدیریت و سرمایه های مردمی تکیه کنیم، بر اهمیت 
نقش بسیج در ایجاد حلقه میانی دولت و مردم و بستر سازی برای 

مشارکت همگانی تاکید کرد. 

آرمان ملی: بی آبی، نبود تجهیزات مناسب و مدرن 
کشاورزی، از بین رفتن پوشش گیاهی و خاک، واردات 

بی رویه محصولات استراتژیک کشاورزی، تخلف های ...


